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- Andeka Larrea -

Hainbat egileren artean idatzitako Euskal Hiria saiakeraren koordinatzaile nagusia da
Andeka Larrea antropologoa (Bilbo, 1972). Aurretik, 2007an, Bilbao y su doble (Bilbo eta
beraren doblea) idatzi zuen, Garikoitz Gamarrarekin batera. Bizkaiko hiriburuaren azken
hamarkadetako eraldaketa ikuspuntu kritikoz aztertu zuten orduko hartan. Euskal Hiria

obran, analisi hori Euskal Herriko hiriburu guztietara zabaldu dute. Hala ere, Bilboko
adibideaz mintzatu zaigu batez ere Larrea, horixe baita ondoen ezagutzen duena.

«Hirigintza da gatazka
soziala desaktibatzeko bide

eraginkorrenetakoa»

Unai Brea
Argazkiak: Iñigo Azkona

Euskal hirien transformazioaren analisi kritikoa
egin nahi izan duzue. Zerk bultzatuta?
Bilbao y su doble argitaratu genuenean, espa-
zio publikoaren galera eta pribatizazioa kri-
tikatu genituen. Orain Euskal Hiria kon-
tzeptua izan dugu hizpide, hasiera batean

Bernardo Atxagak sortutako ideia, baina
gerora Eusko Jaurlaritzak bereganatu zuena
bere hirigintza planifikazioa izendatzeko.
Jaurlaritzaren Euskal Hiria proiektu hori
–gobernu aldaketa eta gero Euskal Hiria
NET berrizendatua izan zena– goitik zuzen-
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dutako egitasmoa da, benetako beharrizanei
jaramon gutxi egiten diona; beste urrats bat
da kapitalismoak hiriak eraldatzeko daukan
beharrizan horretan.

Liburuan diozuenez, eraldaketaren ondorioeta-
ko bat pribatizazio prozesu larria da. 
Bilbo eraldatzeko prozesu osoa entitate bik
eraman dute aurrera, elkarte publiko-pribatu
modura aurkezten direnak baina praktikan
talde pribatu modura funtzionatu dutenak.
Hasieran Bilbao Metropoli-30 izan zen, eta
gero Bilbao Ría 2000k hartu zuen erreleboa.
Hiritarrek ez dute parte hartzen hor hartzen
diren erabakietan. Bestalde, espazio publi-

koaren beraren pribatizazioa
dago. Bilbon, Abandoibarra
bezain espazio garrantzitsuan
aisialdirako eta kontsumorako
lekuak egongo direla erabaki-
tzen denean, espazio hori pri-
batizatzen ari da nolabait, bes-
telako erabilera batzuk
galarazten direlako. Horrek,
gainera, beste estrategia ezku-
tuago batzuk dakartza atzetik,
espazioaren zaintzarekin zeri-
kusia daukatenak. Bilbon pro-
zesu hori itxi duena Espazio
Publikoaren Ordenantza izan
da, oztopo asko jartzen dizkie-
na erakundeek edo enpresa pri-
batuek antolatutakoak ez diren
ekimenei.    

Hiriaren diseinuak herritarren
portaera bideratu nahi duela dio-
zue.
Espazio Publikoaren Ordenan-
tzak, adibidez, modu kontzien-
tean egiten du hori. Baina beste-
la ere, hiriaren diseinua
arkitektura ikusgarrira eta kon-
tsumora bideratzen bada, argi
dago hiritarren bizimodua alda-
tu nahi dela, ohitura jakin
batzuk sustatuz. Jakina, zaila da
planifikazio batean horrelakorik
idatzita egotea. Baina ondorioa
berdina da. Planifikatzaileek
hiriko bizimoduaren ikuspegi
murriztailea daukate. Bilbon,
erakundeak hamaika modura
saiatu izan dira gatazka soziala
desaktibatzen; hirigintzarena
azkenetakoa da, eta pena ema-
ten dit baina susmoa dut eragin-
korrenetakoa ere badela.

Zergatik?
Espazioak aldatzen dira, agertzen dira arki-
tektura berriak, eta gehienok, hasieran kriti-
koagoak izan bagaitezke ere, azkenean onartu
egiten dugu, eta horrekin batera ohiturak
aldatzen ditugu. Hala ere, hiriaren bizitza
soziala guztiz desagertzea ezinezkoa da,
hirian beti sortzen dira aurreikusita ez zeuden
gertakariak.

Euskal Herriko beste hiri batzuetan ez da eral-
datu espazio industriala, halakorik ez zegoela-
ko, baina denetan igartzen da Bilboko eskema
bertsua: ospe handiko arkitektoa, geure burua
saltzeko balio digun ikonoa... Alegia, liburuan
aipatzen duzuen hirien marketina. 

A n d e k a  L a r r e a-



Oro har hala izaten ari da, euskal hirietara,
beren historiagatik, joera hori apur bat beran-
du heldu bazen ere. Munduko beste hiriei
begiratu eta gauza bera ikusten da: arkitekto
entzutetsuak, ikonizazioa, eta gero hori sal-
tzea kanpoan, turistak zein
kapitala erakartzeko. Hiria zer-
bait salgarri bihurtzen da, eta
bezeroak, turistak ez ezik,
enpresak ere badira.

Bilbon, bistan dena, marketin
operazio hori egin da. Nolako
arrakasta izan du? 
Handia. Interbentzio horiek
guztiak jendartearen erresisten-
tzia handirik gabe egin ahal izan
dira. Beste kontu bat da horrek gero, epe
ertainean, errentagarritasuna edukiko duen,
niri behintzat interesatzen ez zaidan ikuspun-
tu ekonomikotik aztertuta. Eta ikusi beharko
da nola amaituko duten sortutako espazio
berri horiek. Pentsatzen dut Bilbao Ría
2000ko planifikatzaileak, eta Udala, pozik
egongo direla, nahi izan duten guztia egin
ahal izan dutelako, eta gainera oso ondo saldu
dutelako kanpoan Bilboren irudia.

Bilbo berri horren ideiak hain
aurkari gutxi eduki izanak harri-
tzen zaitu?
Bai. Guggenheim eraikitzen
hasi zirenean kontrako mugi-
mendua egon zen, baina niri
beti iruditu zait gizarte mugi-
menduka, auzokide elkarteak...
berandu jabetu zirela eraldake-
taren garrantziaz, hau da, ez
ziren garaiz konturatu eraldake-
ta ere gertakari politikoa zela,
beste edozein bezain garrantzitsua. 

Liburuaren lehenengo zatian azpimarratu egin
duzue hainbat hamarkadatan egon zen urba-
nismo kontrolgabearen garrantzia, haren ondo-
rioak jasaten ari baikara oraindik.
Izan ere, jende asko bizi da oraindik 50 eta
60ko hamarkadetan eraikitako etxebizitzetan.
Garai hartan egitura jakina eman zitzaion
hiriari, eta horrek iraun egiten du gaur egun,
aldatzea oso zaila da eta. Hiri egitura horren
erruz, esaterako, Bilbo Handian, oso handia ez
izanda, biztanleak oso sakabanatuta daude, eta
auzoak elkarrekin oso txarto komunikatuta.  

EAEko hiru hiriburuen arteko elkarrekintzen
taula argitaratu duzue eta oso gutxi dira. Nola
ezkondu datu horrekin Jaurlaritzaren Euskal
Hiria proiektua, hau da, hiru hiriburuek hiri
bakarra osatzea?

Momentuz proiektua besterik ez da, eta hala
izango da AHT amaitzen ez duten bitartean.
EAEko hiriburu bakoitza beregaina da, uhar-
te bat bezala funtzionatzen du. Hori aldatze-
ko hiruren arteko lotura sustatu behar da, eta

horretarako funtsezkotzat
jotzen dute AHT.

Horrela esanda, ematen du Eus-
kal Hiria egitasmoa AHT egiteko
justifikazioa izan daitekeela, kon-
trara baino.
Bien arteko lotura oso estua da
eta elkar behar dute, baina bai,
batez ere AHTk behar du Eus-
kal Hiriaren ideia. Zilegitasuna
emango dion diskurtsoa da.

Baina Euskal Hiri baten beharrik ez da suma-
tzen jendartean.
Ez, ez da beharrezkotzat jotzen hiriak lotzea.
Lehenik eta behin, ez da beharrezkotzat
jotzen AHT bera. AHT, edozein ikuspuntu-
tik begiratuta, zergatik ez den beharrezkoa
sobera azalduta dago honezkero. Baina
proiektu biak erabat lotuta daude. Eta bestal-
de, politikoki errentagarria da kosmopolitis-
moaren mezua, denok gara hiritarrak eta
abar. Hiria eta herria bereizten dituen dikoto-

mia hori hautsi behar da, falazia
hutsa da.  

Hitz egin dugun hau guztia,
azken batean, negozio kontua
da?
Erabat. Kapitalismoaren presio
espaziala hirigintza da gehien-
bat. Diruaz hitz egiten ari gara,
diru publikoa esku pribatuetara
aldatzeaz, batzue-

tan beharrizan sozialak asetzeko
–ez asetzea besterik ez genuen
behar!–, eta bestetan zuzenean
negozioa egiteko.  n

-A n d e k a  L a r r e a
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“Hiriaren diseinua arkitektura
ikusgarrira eta kontsumora
bideratzen bada, argi dago

hiritarren bizimodua aldatu nahi
dela, ohitura jakin batzuk

sustatuz”

“Gizarte mugimendua berandu
jabetu zen hiriaren eraldaketaren

garrantziaz, ez zen garaiz
konturatu hura ere gertakari
politikoa zela, beste edozein

bezain garrantzitsua”


